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JAK SE RODÍ BLOG
o tom, jak vzniká časopis
ČTĚTE NA STRANĚ 1

ČLÁNEK 13
o reformě copyrightu
ČTĚTE NA STRANĚ 2

Pár slov na úvod
Z roku 2019 už nám sice čas
ukrojil měsíc, přesto bychom
ještě chtěli popřát, aby byl
úspěšný, a poděkovat všem
čtenářům za přízeň, věříme, že
vydrží. Sobě bychom si přáli,
aby nám elán a nadšení do psaní
vydržely a aby nápady
a inspirace přicházely samy.
V prvním letošním čísle najdete
nové rubriky Zajímavosti
ze světa a Virtuální světy. V té
první chceme přinášet
informace, které pro někoho
budou nové, ale stojí za to je
znát. Virtuální světy je rubrika
chlapecká, nicméně se
nebráníme ani příspěvkům
dívek. Ujali se jí zatím dva kluci
a chtěli by si tak vyzkoušet práci

recenzenta počítačových her.
Vstoupilo v platnost nové
nařízení ohledně autorských
práv, článek 13, dočtete se
o něm. Dále pokračujeme
s rubrikou Proč to dělám,
zaměřenou na volnočasové
aktivity dětí a přinášíme novinky
z dění ve škole i v Zastupitelstvu
dětí a mládeže Nového Jičína.
A koho zajímá, jak vlastně
vzniká takový časopis, tak něco
málo z našeho zákulisí v tomto
čísle také najdete.
Tak přejeme příjemné počtení.

autor článku:
HANA ŠMÍDOVÁ

Jak se rodí blog

foto: Hana Šmídová

Názor Mahu, nejstarší členky
naší redakce:
Podobný projekt, jako je blog
jsme se snažili s parlamentem
zrealizovat už před delší dobou
v podobě školního časopisu. To
bohužel nevyšlo. Až letos se
paní učitelce Šmídové podařilo
sehnat pár nadšenců a časopis
i blog současně uvést v život.
A jak takový blog vzniká?
Většinou je to tak, že se jednou
za 14 dní sejdeme a paní
učitelka nám přidělí téma, anebo
s tématem přijdeme sami.
Následuje kreativní chvilka
pro každého z nás v podobě
psaní článku, který pošleme paní
učitelce. Ta zkontroluje a zařadí
ho do šablony. Na konci měsíce
se číslo "časopisu" publikuje
na naše stránky a vytiskne
na školní nástěnku. Zní to lehce,
že? Ale lehké to vůbec není.
 
A proč jsem se zapojila do psaní
školního blogu? Jednoduchá
odpověď. Baví mě psaní, ať už
jsou to slohové práce, krátké
příběhy nebo třeba recenze
a články. Také mě baví
pozorovat, jak blog "roste" (jak

foto: Hana Šmídová

ho čím dál víc lidí objevuje
a čte) a jak se vyvíjí (graficky,
novými členy atp.). Já nemám
moc ráda práci v kolektivu
a všechno si radši udělám sama,
ale v blogu je to opravdu něco
jiného. Pracujeme tam společně
na jednom, ale přitom si skoro
každý (až na ty, co mají článek
společně) píše to svoje. Jsem
opravdu ráda, že můžu být
součástí takovéto komunity,
takovéto skupiny lidí.
Díky blogu jsem získala pár
zkušeností a na základě toho si
založila blog vlastní. Tímto chci
poděkovat celé redakci školního
blogu. Děkuji!
 
A názor nejmladší členky
redakce Emy:
Blog dělám, protože mě baví
psát. To samé jsem dělala i na
minulé škole (až na to, že
v ručně psané podobě), tak mi
přišlo fajn, pustit se do toho
i tady a trošku jinak. Jednoduše
mě to baví.

redakce

Jsem ... aktivní ...
Dne 14. 12. 2018 v Ostravě
v Nové Karolině proběhla akce
Jsem ... aktivní nejen
na sociálních sítích, kterou
pořádal Parlament dětí
a mládeže MS kraje, na které se
podílelo skoro celé
Zastupitelstvo dětí a mládeže
Nový Jičín. O co vlastně šlo?
Motivovat mladé lidi k tomu,
aby šli za tím, kým chtějí být,
a seznámit je s možnostmi
aktivního občanství v kraji. My
jsme prezentovali nejen naši
činnost, tj. představovali
CoffeeCake festival a deskové
hry z projektu Generace XYZ,
ale také obcházeli celé centrum

s anketními otázkami. Tuto akci
moderovala předsedkyně ZDM
NJ K. Vodáková, která vedla
diskuzi s šesti řečníky,
mezi které patřila například K.
Hanáková z Nového Jičína
s instagramovým profilem
@projektuj_lasku; A. Drozdek
s projektem DejKafe.cz nebo K.
Čmielová - zakladatelka
projektu Silačky. Akce byla
úspěšná a chtěli bychom na ni
letos dále navazovat.

autor článku:
MATĚJ ŠVESTKA

Zajímavosti ze světa

Zdravíme všechny čtenáře a s
novým rokem přicházíme
s jednou novinkou. Na stránkách
našeho časopisu bychom chtěli
pravidelně přinášet zajímavosti
ze světa, aby všichni věděli, jak
ten náš svět barevný a krásný.
Do prvního čísla roku 2019 jsme
si připravili tři světová NEJ ...

1.NEJNEBEZPEČNĚJŠÍ
SOPKA je Supervulkán
v Yellowstonu
Za nejnebezpečnější se považuje
supervulkán v Yellowstonském
národním parku kvůli naprosté
zkáze , kterou by při případném
výbuchu způsobil. Výbuch by
vedl k zániku celého západu
USA a v jediném okamžiku by

zahubil kolem 87 000 lidí. Popel
by na dlouhá léta poškodil
zdraví lidí na celém světě.
 
2.NEJVĚTŠÍ VODOPÁD je
vodopád Angel ve Venezuele.
Angelův vodopád, místními je
nazývaný Kerepakupai Merú.
Jeto nejdelší úsek padající vody.
Hranu vodopádů tvoří široká
plošina v severním amazonském
deštném lese. Měří 979 metrů.
 
3. NEJLIDNATĚJŠÍ STÁT
NA SVĚTĚ je Čína
Čína má 1,3 miliardy lidí a tohle
ji činí nejlidnatější zemí
na světě. Pro zajímavost druhou
nejlidnatější zemí je Indie.

V roce 1980 se rozhodlo, že
rodinám povolí pouze jedno dítě,
a rodiny s více dětmi čelily
pokutám a znevýhodnění. V roce
2005 se však čínská vláda
rozhodla tento zákon odvolat.

autor článku:
MATĚJ DORAZIL
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Rozhovor s 
předsedkyní ZDM 
NJ Karolínou 
Vodákovou

Hlavní myšlenkou akce “Jsem”
však bylo motivovat mladé lidi
něco dělat. To jsem podpořila
nejen já s řečníky na pódiu, ale
každý člen ZDM NJ, který jel
a prezentoval. Prezentoval sebe,
naše město, to, že dělat něco
navíc není zločin. A já
za každého takového děkuji.
-
M: Co bylo pro tebe největším
přínosem po dobu působení
v zastupitelstvech?
 
K: Zastupitelstvo dává všem
možnost pracovat na věcech,
které nám vadí. To je pro mě asi
největším přínosem. Měnit věci
kolem sebe a dělat svět tak nějak
hezčí. Když jsem byla v tvém
věku, vybírala jsem si střední.
Tehdy jsem svým rodičům řekla,
že chci být právnička, abych
dělala svět spravedlivější
a hezčí. Teď už vím, že na to
právnička být nemusím. Stačí,
když to chci, a možnost se najde.
Mnoho z nich nabízí právě ZDM
NJ. Přínosem jsou tedy určitě
možnosti, zkušenosti, znalosti,
zážitky a v neposlední řadě
seznámení se s hromadou
skvělých lidí.
-
M: Jaký je podle tebe největší
úspěch, který se ti
díky zastupitelství vydařil?

 
K: Největší úspěch? To je docela
těžké takhle říct. Určitě jsem
hodně ráda za CoffeeCake
festival, který jsem pořádala
díky programu MládežKraji
a který chci letos zopakovat.
Také na projekt Generace XYZ,
který propojuje generace
v našem městě či na brigády
města, které vznikly
na iniciativu našeho
zastupitelstva. Taky cesta
do Štrasburku a Bruselu
za Evropskou unií nebo dělání
rozhovorů pro web určený
mládeži. Jak říkám, je toho
hodně, ale o tom třeba někdy
jindy. Na vaši školu bych se
stejně ráda do konce roku
zastavila.
 
Děkuji Kristýně za rozhovor,
přejeme jí všechno nejlepší
do budoucích projektů a těšíme
se na návštěvu.

autor článku:
MATĚJ ŠVESTKA

Když už jsem měl tu příležitost
zúčastnit se akce Jsem ... aktivní
nejen na sociálních sítích,
požádal jsem Karolínu
Vodákovou o pár slov do našeho
plátku.
 
M: Jak a kdy ses dostala
k zastupitelstvu?
 
K: V září 2019 to bude sedm let,
kdy mi škola nabídla zúčastnit se
zasedání ZDM NJ. Od té doby
působím nejen v městském
zastupitelstvu tady v Novém
Jičíně, ale stala jsem se také
místopředsedkyní krajského

parlamentu v Ostravě
a zakladatelkou rady mládeže
na Vsetíně, hlavně díky které se
spolupodílím i na mezinárodních
projektech.
-
M: Co si myslíš o působení
svém, ale také i působení ZDM
NJ na akci ‘’ Jsem.. aktivní
nejen na sociálních sítích’’?
 
K: Celá ta akce vznikla narychlo
a vlastně to na začátku měla být
pouze ukázka činnosti PDM
MSK. Tuhle akci vidím jako
skvělý příklad toho, co za nápad
může vzniknout jen tak u stolu
v kavárně. Za sebe můžu říct, že
působím na lidi téměř denně,
stejně tak jako ty a všichni
ostatní. Rozdíl je v tom že se
snažím sdílet hlavně pozitivní
věci, zároveň také ale
upozorňovat i na to špatné.

Článek 13

Článek 13 je součástí směrnice
Evropské komise, která má
chránit práva autorů obsahu
před zneužitím
na internetových platformách.
Schválení Článku 13 se bude
projednávat 20. - 21. června.
Zasáhlo by to všechny členské
státy EU. Pokud tedy někdo
zveřejní citaci platformy,
na které uživatel obsah
zveřejnil, musí prověřit, jestli
nebyla porušena autorská
práva. Sociální síť Youtube by
byla nucena prověřovat
kvůli porušení práv autorů
každé video, které kdy
na těchto stránkách bylo
zveřejněno. Možností bude
automatický porovnávací
systém. Každá shoda s jiným
již zveřejněným obsahem bude
považována za porušení
autorských práv a tím pádem
bude tvůrci znemožněno
zveřejnění jeho obsahu. 

Co z toho plyne pro uživatele?
Pro nás jakožto uživatele
Youtube se toho moc
nezměnilo. Pro autory
platformy Youtube by to
znamenalo, že by se jim každé
video, kde by se našla shoda
s materiálem, který je online,
vymazalo či vůbec
nezveřejnilo. Tedy pro některé
tvůrce by to znamenalo
omezení. Nemohli by používat
delší zvukové či obrazové
ukázky. Nejvíce ovlivněni by
byli na youtube tvůrci parodií,
coverů, hudebních remixů
a dalších odvětví, kde se
porušují autorská práva.

autor článku:
MATĚJ ŠVESTKA

autor článku:
LADA RÝDLOVÁ

třída 9.A

VIRTUÁLNÍ 
SVĚTY

Když listujeme spoustou
časopisů, které jsou dnes na trhu,
nabyli jsme dojmu, že se většina
rubrik věnuje dívčím
problémům. Tak jsme si řekli, že
vytvoříme chlapeckou rubriku
a zkusíme psát něco o hrách,
tedy o tom, co nás, kluky, asi
v současnosti baví nejvíce.
 
První hra bude Fortnite - hra
honosící se titulem nejlepší
multiplayerová (pro více hráčů)
hra roku 2018. Žánr hry je battle
royal (hledat zbraně
prozkoumávat přežít). Komunita
lidí, co hrají battle royal,
nejpopulárnější žánr současnosti,
je poměrně rozsáhlá.
 
Tato hra se hraje ve sto lidech.
Principem je vyskočit
z autobusu. Poté se dopadne

na ostrov a na tomto ostrově se
pozabíjí, dokud nezůstane jen
jeden člověk na ostrově. Tak se
tato hra vyhrává, něco ve stylu
Hunger Games.
 
Je tu věc, která se nazývá zóna,
která vás nutí přecházet
do jiných oblastí, abyste
necampili (nezůstávali
na jednom místě). Jsou tady taky
chestky (truhly se zbraněmi),
které vám pomůžou mít lepší
loot (vybavení). Lokace se
každou sezónou mění.
Nejnovější je sezóna 7, s ní
přibyly nové zbraně, letadla,
lokace atd ...
Grafika nadchne i ty
nejnáročnější, hra nabízí velkou
zábavu a příběh má spád
i logiku.

autor článku:
ADAM ZELIK

autor článku:
ONDRA ŽLEBEK
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Proč to dělám - 
LARP

foto: https://www.kickstarter.com/projects/57802798/inside-live-action
-role-playing-larp/updates

Přemýšleli jste někdy, že byste
hráli v nějakém fantasy filmu
nebo hře? Tak tohle vám může
nabídnout LARP. LARP
(neboli Live action role
playing) je druh rolové hry.
Hráči si oblékají kostýmy
příslušné k danému LARPu
a hrají postavu, kterou si sami
vymyslí. Následně za danou
postavu hrají. Hráči reagují
navzájem na sebe a na okolní
prostředí, přičemž usilují
o splnění cílů své postavy
ve fiktivním světě, který je ale
vytvořen ve světě skutečném.
Podstatou LARPu je zábava
a zážitek, hráči hrají pro sebe,
ale i pro ostatní hráče.
Častokrát bývají v LARPu
i prvky šermu a jiného boje,
což může nadchnout
nejednoho školáka.
 

K LARPu jsem přišel
díky svým kamarádům, kteří
mi o tom řekli. Já to zkusil
a chytlo mě to. Baví mě na tom
nejvíc to, že se vžiji do role
jiné postavy, že se můžu
na chvíli ztratit z reality a jít
do světa, kde je možné vše. Je
skvělé vykročit ze stereotypu
a stát se na chvilku někým
jiným.

TADEÁŠ JEŽEK

Iskari - poslední 
Namsara - recenze 
knihy

foto: Mahu Chalupová

Na tuto knížku jsem narazila
úplně náhodou v knihkupectví.
Jelikož jsem šílený
fantasymagor a neskutečný
milovník draků, tak jsem ji
okamžitě brala. Zaujala mě už
jenom svou hlavní stranou, ale
stále jsem byla tak trochu
nejistá, jestli mě bude bavit.
Dostala jsem se k ní až tak
po měsíci, ale stálo to za to.
Na začátku příběh vystartoval
a nezastavil se až do konce. Tato
knížka je o královské dceři
Ashe, která je vyhlášený
drakobijec, poznamenaná dračím
ohněm. Ale i ona se bojí. Bojí se
dne, kdy si bude muset vzít
krutého Jareqa. Sňatku unikne
jen tak, že svému otci přinese
hlavu drakovládce. Asha se
do boje vrhá ještě zarputileji, ale
postupem času zjistí, že draci
nejsou jejími nepřáteli.
S pomocí tajného spojence se
blíží k pravdě o své minulosti,
kterou se před ní všichni snažili

foto: Mahu Chalupová

skrýt. Poslední dobou jsem četla
samé skvělé knížky a tahle není
výjimkou. Je to trochu jako
detektivka, na konci vás stejně
překvapí, kdo to byl. Má to
skvělou atmosféru a skvělý
příběh, nemohla jsem uvěřit, že
takovýto příběh se vleze
do knížky o 300 stranách.
Knížka na své rozměry nebyla
ani tak drahá. Rozhodně
doporučuji milovníkům fantasy,
ale i normálním smrtelníkům,
kteří si chtějí obohatit
knihovničku o nějaké to fantasy.
 
Hodnocení:
Plný počet bodů a draka navrch.

autor článku:
MAHU CHALUPOVÁ

třída 1.AG

Mléko do škol
"Prosíme třídní učitele, aby si
poslali děti do jídelny pro mléko
a pro ovoce."
Takové hlášení se ozývá
ze školního rozhlasu už pár let,
po celou dobu projektu "Mléko
do škol". V letošním roce
každou středu. A co si o tom
myslíme my, děti?
Nemáme pocit, že by to byly
efektivně využité peníze, zvlášť
když za výrobou a dodáním
do škol stojí úsilí mnoha lidí.
Z peněz, které se investovaly
do podobných projektů, se
mohou zaplatit třeba obědy
chudším dětem, dát je
na výzkum léků apod. Druhá
nevýhoda tohoto projektu jsou
plasty. Vezměte si, že nás je
ve škole přes 500, a každou
středu nám přichází mléko
do škol. Každému jednomu

žáku, ve všech třídách, na dvou
stupních. A víte, v čem nám
mléčné výrobky přichází?
V plastech. A to v době, kdy
slyšíme: „Chovejme se
ekologicky!, Šetřeme přírodu!“;
a kdy Evropská unie přichází
s novým nařízením, které má
zabránit znečištění světových
oceánů plasty.
A to úplně pomíjíme fakt, že
spousta dětí nemá mléko
v oblibě a často ho vylévá,
nebo s tím provádí psí kusy,
v tom horším případě ho nechá
zkysnout a zápachem zamoří
půlku školy. Bohužel se
potvrzuje fakt, že když některé
děti dostanou něco zadarmo,
neváží si toho. Také usilujeme
o titul Ekoškola a plasty z mléka
vyhozené v koši s tím opravdu
nekorespondují.

foto: https://www.google.com/search?q=
ml%C3%A9ko+do+%C5%A1kol+plak%C3%A1t&rlz=1C1AZAA_enCZ762CZ762&sou

rce=

REDAKCE

Pár fórků na 
téma ...

Wikipedie: "Já vím všechno!"
Google: "Najdu všechno!"
Facebook: "Já znám všechny."
Internet: "Beze mě jste všichni
v pytli." Elektřina: "Tak se
uklidníme, jo?!"
----------
Facebook je jako lednička.
Chodíš tam každých 10 minut,
i když víš, že tam nic není.
----------
Přijde chlápek na kopec, zvedne
hlavu k nebi a zařve: "Bože!
Chci slyšeti tvůj názor! Je
Facebook škodlivý?!" A z nebe
se ozve: "Chvilinku, jen dopíšu
status.."


